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Jegyzőkönyv  az Egészségügyi Szakmai Kollégium „Kórházi Klinikai 
Gyógyszerészet (gyógyszerészeti)” Tagozat és Tanács 2014. május 09-én 

tartott üléséről 
 

Az ülés helye, ideje: GYEMSZI OGYI V. emeleti 505. sz. előadóterme (Budapest, Zrínyi u. 
3), 13.00 órától. 
 
Jelenlévők: Tagozat részéről: prof. dr. Soós Gyöngyvér, prof. dr. Zelkó Romána, prof. dr. 
Botz Lajos; Tanács részéről: dr. Trestyánszky Zoltán, dr. Takács Gézáné, dr. Higyisán Ilona, 
Szabóné dr. Schirm Szilvia, dr. Kis-Szölgyémi Mónika, Kovácsné dr. Balogh Judit, dr. Cseh 
Ibolya, dr. Szabó Csongor. 
Kimentette magát: prof. dr. Gyires Klára, dr. Katonáné dr. Turai Erika. 
Meghívott vendégek közül jelen voltak: dr. Matucz Éva (GYEMSZI-OGYI), Csakurdáné dr. 
Harmathy Zsuzsanna (GYEMSZI-OGYI), Hajagosné dr Hümpfner Rózsa (MGYK KGYSZ 
elnök), Pécsekné dr. Csapó Anna (EEM), dr. Gál Andrea (EEM), Filepné dr. Kelemen Rita 
(EEM), dr. Sipos Mónika (GYEMSZI), dr. Hilbert Helga (PTE HKVRK). 
 
Ülés napirendje: 
1) Tájékoztatás a tagozat, tanács legutóbbi ülése óta végzett munkáról, aktuális információkról. 

Előterjesztők: dr. Trestyánszky Zoltán, dr. Botz Lajos. 
2) A hivatali ciklusunk alatt lezárt és nyitva maradt fontosabb kérdések, témák gyors áttekintése. 

Előterjesztő: dr. Botz Lajos. 
3) Tájékoztató az országos gyógyszertender eddigi tapasztalatairól, várható további alakulásáról. 

Meghívott előadó: Sipos Mónika. 
4) Tájékoztató a PheSeal citosztatikus gyógyszerkészítéshez alkalmazható zárt rendszerek technológiai 

költségének finanszírozásba történő befogadása c. anyag kapcsán kiadott OEP állásfoglalásról 
(KKGYTT ezt nem kapta meg). Ezzel kapcsolatban a KKGYT véleményét 2014. január 14-én küldtük 
el az OEP-re, ill. minden KKGYTT tagnak még azon a napon emailban megküldtük tájékoztatásul! 
Előterjesztő: dr. Higyisán Ilona és Szabóné dr. Schirm Szilvia. 

5) Kórházban kezelt, ápolt betegek részére „bevitt vagy/és bevitetett gyógyszerek” kezelése. A témában 
korábban készített számos előterjesztések ismertek, a legutóbbi ülésen is tárgyaltuk, majd újabb 
szövegkorrekciót végeztek el az előterjesztők.  A napirend tárgyalása kapcsán feltétlenül ki kellene 
alakítani a KKGYTT véglegesített álláspontját. Előterjesztők: dr. Takács Gézáné, dr. Katonáné dr. 
Turai Erika. (L. 2014. november 8-i KKGYTT ülés 2013.12.12-én minden tag számára kiküldött 
emlékeztető 2. sz. pontját; a 2013. június 28-i ülés emlékeztetőjének 4. sz. pontját; valamint a 2013. 
április 12-i ülés jegyzőkönyvének 3. sz. pontját.) 

6) Összegzés az ún. "tételes gyógyszerfinanszírozás", gyógyszerellátás tapasztalatairól, kórházi 
adminisztrációjáról, gyógyszerészi feladatairól. Az utóbbi időszak -sajnos- újabb tanulságot 
szolgáltatott, ezért mindenképpen el kellene érni, hogy a hírek szerint igen jelentős 
megtakarításokból a kórházi, klinikai többletmunka elismerésére, ill. az alapvető infrastruktúra 
fejlesztésére is -végre- sor kerüljön. Előterjesztő: dr. Trestyánszky Zoltán (L. 2014. november 8-i 
KKGYTT ülés 2013.12.12-én minden tag számára kiküldött emlékeztető 4. sz. pontját.) 

7) Előterjesztés a generikus készítmények kórházi helyettesítésére vonatkozó szakmai irányelv 
("módszertani levél") kidolgozására, ill. ennek érdekében egy munkacsoport felállítására 
vonatkozóan. Előterjesztő: dr. Botz Lajos.  

8) A humán klinikai vizsgálatok intézményi eljárási gyakorlata kapcsán felmerült kérdésekhez 
kapcsolódó legfontosabb és alapvető jogi gondot jelentő "probléma" áttekintésére felkért előadók: dr. 
Tóth Judit és dr. Hilbert Helga (PTE KKVRK). Előterjesztők: dr. Botz Lajos, dr. Trestyánszky Zoltán. 

9) A GYEMSZI-OGYI Főigazgató-helyettes Asszony KKGYTT-hez eljuttatott kérése az új FoNo 
megjelentetése kapcsán. 2014. április 9-én minden tagnak a levelet továbbítottuk. Célszerű lenne 
egy kis munkacsoport felállítása erre a feladatra. Előterjesztő:  Szabóné dr. Schirm Szilvia. 

10) A 2013. április 12-i ülésünkön (is) tárgyalt kórházi, klinikai gyógyszerészeti "jövőkép" alapján, azt 
ismét áttekintve egy rövid szervezeteink által támogatott közös anyag ismételt kialakítása, 
figyelemmel a MGYK legutóbb Tapolcán kialakított programjára is. Előterjesztő: dr. Szabó Csongor 
(L. 2013. április 12-i ülés jegyzőkönyvének 4. sz. pontját, ill. az ahhoz csatolt -ezt a kérdést 
részletesen összefoglaló 2. sz. mellékletet!) 

11) Egyebek 
 



 Elöljáróban a Tagozat és Tanács elnökei megállapították az ülés 
határozatképességét. A tanácskozás megállapításai, döntései a napirendi pontok 
sorrendjében, azokhoz csatolt megállapításokkal: 
 
Napirend pont 1.:  
Az elmúlt időszakban végzett munkát minden tag követhette (ez felel meg az eddig 
gyakorlatnak is), mivel erről folyamatosan és haladéktalanul minden tag tájékoztatást kapott, 
továbbá minden beérkező és elküldött anyag azonnal eljut/eljutott a tagokhoz is. Ennek 
köszönhetően – elvileg – minden tag „naprakész” a tagozat és tanács ügyeiről. Kiegészítő 
információt kérő bejelentés, vagy kérdés ezzel kapcsolatban nem történt. 
 
Napirend pont 2.:  
Az ülésen nem kerültek részletes megvitatásra a hivatali ciklus alatt lezárt és nyitva maradt 
fontosabb kérdések és témák, mivel a Tagozat és Tanács eddigi munkájának áttekintésére 
várhatóan június végén, a következő ülésen kerül sor. 
 
Napirend pont 3.: 
Dr. Sipos Mónika részletes tájékoztatást adott az országos gyógyszertender eddigi 
tapasztalatairól, illetve a közeljövőben várható további kiírásokról. Kérte a tagozat, tanács 
tagjainak a javaslatait a gyakorlat alakításával kapcsolatban. A Tagozat elnöke elmondta, 
hogy az ülés előtt 2 órával érkezett a Minisztérium részéről egy anyag, mely az országos 
gyógyszertenderrel kapcsolatos további kiírásokról tájékoztat, de ezek részletes 
megismerésére már nem volt lehetőség. Fent említett anyagot a véleményezési idő 
rövidségére tekintettel, minden tenderkiírásban érintett tag az ülést követően megkapta, 
hogy véleményét, észrevételeit közvetlenül dr. Sipos Mónika részére továbbítsa 2014. május 
25-ig. 
 
Napirend pont 4.:  
A PheSeal – vagy más ehhez hasonló – citosztatikus gyógyszerkészítéshez alkalmazható 
zárt rendszerek technológiai költségének finanszírozásba történő befogadása c. anyag 
kapcsán kiadott OEP állásfoglalást dr. Higyisán Ilona és Szabóné dr. Schirm Szilvia foglalták 
össze, kitérve az utóbbi hónapokban elvégzett országos "TEVADAPTOR" vizsgálatra is. Az 
ülésen kialakult vita és álláspontok alapján a Tagozat és Tanács egyöntetűen fontosnak 
ítélte a téma részletesebb megismerését, ezért a két előterjesztőt arra kérte fel, hogy a 
következő ülésre készítse elő a téma átfogó megvitatását, lehetőség szerint szakértők és 
finanszírozói képviselet bevonásával. Határidő: 2014. június 20. Felelősök: dr. Higyisán 
Ilona és Szabóné dr. Schirm Szilvia. 
 
Napirend pont 5.:  
Kórházban kezelt, ápolt betegek részére „bevitt vagy/és bevitetett gyógyszerek” kezelése c. 
témában több éve folyó vita során egy végleges, minden jogszabályi ellentmondást feloldó 
javaslat kidolgozásáig még nem sikerült eljutni. A legutóbbi időszak javaslatait a két 
előterjesztő dolgozta fel (dr. Takács Gézáné, dr. Turai Erika), ill. Takács Gézáné foglalta 
össze a tagok részére. Láthatóan az egyértelmű jogszabályi ellentmondások ellenére a 
jogalkotó (és finanszírozó) továbbra sem törekszik a helyzet rendezésére. Az ülés során több 
kiegészítő javaslat elhangzott, Soós Professzor Asszony további anyagok figyelembevételét 
kérte és adta át az előkészítőknek. A Tagozat elnöke javasolta, hogy mivel az anyag 
mindenképpen alkalmas a helyzet szükséges és kívánatos rendezésének elindítására, 
azonban a döntés már nem tartozik a KKGYTT kompetenciájába, ezért indokolt ennek 
elküldése a szaktárca illetékese(i) részére. A Tagozat és Tanács úgy döntött, hogy fent 
említett kiegészítésekkel egybeszerkesztve az előterjesztés továbbításra kerüljön a 
Szaktárca illetékesei részére kérve, hogy a helyzet rendezése érdekében a szükséges 
lépéseket tegyék meg. Határidő: 2014. június 01. Felelősök: dr. Takács Gézáné és dr Botz 
Lajos. 
 
 
 



Napirend pont 6.:  
Összegzés az ún. "tételes gyógyszerfinanszírozás", gyógyszerellátás tapasztalatairól, 
kórházi adminisztrációjáról, gyógyszerészi feladatairól c. téma tárgyalása az előterjesztő (dr. 
Trestyánszky Zoltán) kérésére elmaradt, tárgyalására a következő ülésen kerül sor.   
 
Napirend pont 7.:  
A generikus készítmények kórházi helyettesítésére vonatkozó szakmai irányelv 
("módszertani levél") kidolgozása témakörben a Tagozat elnöke indítványozta egy ad hoc 
munkacsoport felállítását, fiatal kórházi szakemberek bevonásával, akik a kórházi 
gyógyszerhelyettesítések megfelelő szempontrendszerére és gyakorlatára tekintettel 
összeállítanak egy Tagozat és Tanács által tett szakmai ajánlást. A tagozati & tanácsi 
ajánlás során alapvető nemzetközi ajánlásokat és tapasztalatokat is beépítenek. A Tagozat 
elnöke az ehhez szükséges legfontosabb közleményeket, nemzetközi irányelveket a 
munkacsoportnak átadja. Az ajánlásnak ki kell térnie: (1.) OGYI helyettesíthetőségi lista 
megfelelő kórházi, klinikai alkalmazására; (2.) a parenterális készítmények 
helyettesíthetőségének, váltásának kórházi-klinikai helyes szempontjaira; (3.) az ún.: 
bioszimilerek terápiás váltásának kórházi/klinikai gyógyszerészi szempontjaira, különös 
figyelemmel a Becker és munkatársai 2013-ban publikált cikkében foglaltakra (Eur. J. Hosp. 
Pharm., 20., 74-77.). Határidő: 2014. június 20. A 4-5 fős fiatal kórházi szakemberek 
felkérését és a munkacsoport munkájának irányítását dr. Botz Lajos és dr. Higyisán Ilona 
látja el. 
 
Napirend pont 8.:  
A humán klinikai vizsgálatok intézményi eljárási gyakorlata kapcsán felmerült kérdésekhez 
kapcsolódó legfontosabb és alapvető jogi gondot jelentő "probléma" áttekintésére dr. Hilbert 
Helga egy összefoglaló előadást mutatott be, melyet az 1. sz. mellékletben csatoltan 
megküldünk. A Tagozat és Tanács megállapította ennek kapcsán, hogy a kórházi-klinikai 
gyógyszerészi kompetenciák és kötelezettségek egyértelmű rögzítését kellene -végre- 
elkészíteni. A következő ülésre erre vonatkozóan készüljön el egy előterjesztés. Határidő: 
2014. június 20. Felelős: dr. Botz Lajos. 
 
Napirend pont 9.:  
A GYEMSZI-OGYI Főigazgató-helyettes Asszony felkérte a Tagozat és Tanács képviselőit, 
az új FoNo megjelentetése kapcsán egy javaslat dolgozzanak ki. Szabóné dr. Schirm Szilvia 
rövid összefoglaló előadását a Tagozat és Tanács meghallgatta (l. 2. sz. melléklet), majd ezt 
követően a kérdésben az alábbi alapelvet fogadta el (amelyek a beküldendő válaszba 
kerülnek): 
1. Az új FoNo összeállítása során a nemzetközi gyakorlatnak is megfelelően arra kell felhívni 
a Főigazgató-helyettes Asszony figyelmét, hogy a 8-10 évente kiadott "statikus" kötetekkel 
szemben egy folyamatosan megújuló (online) módozat kidolgozása beemelendő lenne a 
hazai gyakorlatba. 
2. Szabóné dr. Schirm Szilvia és dr. Kis-Szölgyémi Mónika egy egyszerű doc. formátumú 
adatlapot szerkeszt, amelyen a kórházi kollégák által az új FoNo-ban kerülő készítmények 
összetételeit bejelenthetik (kiküldendő a nyilvántartott kórházi gyógyszertárak 
főgyógyszerészei részére). Ezt a felkérést minden aktív kórház részére megküldik 2014. 
június 01-ig kérve, hogy 2014. június 15-ig adjanak erre választ a kollégák. Felelősök: 
Szabóné dr. Schirm Szilvia és dr. Kis-Szölgyémi Mónika. 
 
Napirend pont 10.:  
Dr. Szabó Csongor átfogóan ismertette a kórházi, klinikai gyógyszerészeti "jövőkép" 
kérdését, előadását 3. sz. mellékletként csatoltan megküldjük. A tagozat, tanács javasolta, 
hogy dr. Szabó Csongor -egyeztetve a MGYK Kórházi Gyógyszerészeti Szervezet elnökével- 
egy végleges, tömör összefoglaló is készüljön ez alapján, amely alkalmas lehet a szaktárca 
és OEP illetékeseinek történő leadásra ("milyen jellegű és mértékű közhasznot és 
többletértéket jelenthetne a kórházi, klinikai gyógyszerészet átgondolt támogatása, 
rendszerszerű fejlesztése"). Határidő: 2014. június 20. 
 



Napirend pont 11.:  
Egyebek 
Tagozat és Tanács rendkívül jó kezdeményezésnek tartja a Than Károly ösztöndíj 
bevezetését, ugyanis ennek révén számos fiatal kolléga került kórházakba. Nem ismert 
azonban, hogy az ebbe az ösztöndíjas rendszerbe kerülő fiatal szakemberek közül hányan 
szereznek szakképesítést, illetve valójában hányan dolgoznak kórházakban, klinikákon. Ez 
igazolhatná maradéktalanul az ösztöndíj eredményességét, adna biztos érvanyagot 
fenntartására (mivel ezzel lenne bizonyítható, hogy valóban a kórházi, klinikai gyógyszerészi 
utánpótlást hatékonyan segíti). Ezért szükséges lenne, hogy az ösztöndíjas fiatalokról 
készüljön egy egyértelmű összeállítás, amely a fenti szempontok szerint is bemutatja az 
elmúlt évek tapasztalatait. Ennek elkészítésére a Tagozat és Tanács felkéri dr. Kis-
Szölgyémi Mónikát és egyúttal ennek a munkának a támogatása érdekében levélben fordul 
dr. Hankó Balázs felé. Határidő: 2014. június 15. 
  

Dr. Trestyánszky Zoltán tájékoztatását adott a minden taghoz eljuttatott "Nyílt 
Levelük" alapján a médiából közismertté vált "debreceni ügyről". Kifejtette, hogy álláspontjuk 
szerint az érintett gyógyszertárakat, gyógyszerészeket és saját személyét sértően és a 
valóságtól távol álló módon mutatta be a "Hírtévé"  tudósítása. Hangsúlyozta, hogy az 
érintett gyógyszertárak szakmai ás gazdálkodási tekintetben szabályosan működtek és 
működnek. Állláspontja szerint nem kérdőjelezhető meg az Egyetem illetve a 
gyógyszertárakat működtető két betéti társaságuk között létrejött "Megállapodások" és 
"Szerződések" jogtisztasága sem. Elmondta azt is, hogy az Egyetem új vezetésének célja 
átvizsgálni minden korábban megkötött szerződést. Azonban ezen szándékok tiszteletben 
tartása mellett a saját szakmai presztízsük, hitelességük megőrzése érdekében is 
kezdeményeztek egy egyeztetést az egyetem illetékeseivel, szükségszerűen jogi és 
gazdasági szakértők bevonásával, ezzel remélten közösen kialakítva a további zavartalan 
együttműködés feltéleit.  A tagok a tájékoztatást köszönettel tudomásul vették. A Tagozat 
elnöke hangsúlyozta, hogy a KKGYTT-nek ezzel kapcsolatban nincs semmilyen 
illetékessége, "vizsgálati", vagy "véleményalkotási" kötelezettsége, azonban rendkívül fontos 
a szakma egésze, de különösen a kórházi, klinikai gyógyszerészet számára, hogy ez a 
szakmában is nagy visszhangot kiváltó sajnálatos "ügy" mielőbb megnyugtatóan és 
hitelesen, a valós tények elferdítése nélkül záruljon le. 
 
 
 Végezetül a Tagozat és Tanács elnöke kifejezték köszönetüket a jelenlévő vendégek és 
tagok aktív közreműködéséért. A soron következő ülés várható időpontja időben 
pontosításra kerül. 
 
 
Pécs – Debrecen, 2014. május 20. 

          
    Prof. Dr. Botz Lajos        Dr.Trestyánszky Zoltán 
         ESZK KKGY Tagozat Elnöke              ESZK KKGY Tanács Elnöke 
 
 
Mellékletek: 
A szövegben utaltaknak megfelelően pdf file formátumban csatolva. 


